
Voorzitter: Weisglas

Tegenwoordig zijn 138 leden, te
weten:

Van Aartsen, Aasted-Madsen-van
Stiphout, Adelmund, Albayrak,
Alblas, Algra, Arib, Van As, Atsma,
Azough, Bakker, Van Beek, Van
Blerck-Woerdman, Blok, Van
Bochove, Bonke, Bos, Van den
Brand, Van den Brink, Bruls, Buijs,
Bussemaker, Van de Camp, Cornielje,
Çörüz, Crone, Dekker, Van Dijk, Van
Dijke, Dijksma, Dijsselbloem, Dittrich,
Van den Doel, Duivesteijn, Duyven-
dak, Eberhard, Eerdmans, Eski,
Eurlings, Ferrier, Van Fessem, Van
Geen, Geluk, Van Gent, Giskes,
Th.C. de Graaf, T. de Graaf, De
Grave, Groenink, De Haan, Van
Haersma Buma, Halsema, Van der
Ham, Hamer, Haverkamp, Van
Heemst, Herben, Hessels, Van
Heteren, Hofstra, Van Hoof,
Hoogendijk, Ten Hoopen, Huizinga-
Heringa, Jager, Jense, Joldersma, De
Jong, Jorritsma-Lebbink, Jukema,
Kalsbeek, Kant, Karimi, Klein
Molekamp, Koenders, Koopmans,
Kortenhorst, Lambrechts, Van Lith,
Van Loon-Koomen, Luchtenveld,
Marijnissen, Mastwijk, Meijer,
Mosterd, De Nerée tot Babberich,
Netelenbos, Van Nieuwenhoven,
Noorman-den Uyl, Van Oerle-van der
Horst, Ormel, Van Oven, Palm, De
Pater-van der Meer, Rambocus,
Rietkerk, Rijpstra, Rosenmöller,
Rouvoet, Van Ruiten, De Ruiter,
Schonewille, Schreijer-Pierik, Slob,
Smilde, Smulders, Spies, Van der
Staaij, Sterk, Teeven, Terpstra,
Tichelaar, Timmermans, Tonkens,
Varela, Van der Velden, Van Velzen,
Vendrik, Verbeet, Verbugt, Verburg,
Vergeer-Mudde, Verhagen, Vietsch,
Van der Vlies, Vos, B.M. de Vries, Jan
de Vries, Monique de Vries, Van

Vroonhoven-Kok, Weisglas, Wiersma,
Wilders, Van Winsen, De Wit,
Wolfsen, Zalm en Zeroual,

en de heren Remkes, vice-minister-
president, minister van Binnenlandse
Zaken en Koninkrijksrelaties, De
Hoop Scheffer, minister van
Buitenlandse Zaken, mevrouw Van
der Hoeven, minister van Onderwijs,
Cultuur en Wetenschappen, de heren
Kamp, minister van Volkshuisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Milieube-
heer, Nawijn, minister voor
Vreemdelingenzaken en Integratie,
Nicolaı̈, staatssecretaris van
Buitenlandse Zaken, mevrouw Van
Ardenne-van der Hoeven, staatsse-
cretaris van Buitenlandse Zaken, de
heren Van Leeuwen, staatssecretaris
van Onderwijs, Cultuur en Weten-
schappen, Van Geel, staatssecretaris
van Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, Rutte,
staatssecretaris van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid, Phoa, staatssecre-
taris van Sociale Zaken en Werkgele-
genheid, en mevrouw Ross-van
Dorp, staatssecretaris van Volksge-
zondheid, Welzijn en Sport.
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De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Wijnschenk, wegens verblijf in het
buitenland, ook morgen;

Janssen van Raay en Zvonar,
wegens verblijf in het buitenland, de
gehele week;

K.G. de Vries, Lazrak en Gerkens,
wegens ziekte;

Smolders, wegens ziekte, de gehele
week;

Stuger, wegens ziekte, voor
onbepaalde tijd.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: Ik zou u voor nog een
bericht van verhindering willen
vragen om uw gesprekken even te
staken. Dat bericht is dat onze
collega Van Bommel mij heeft
verzocht om u mede te delen dat hij
voorlopig afwezig zal zijn in verband
met het overlijden van zijn zeven
maanden oude zoontje. Wij wensen
Harry van Bommel en zijn partner
alle sterkte toe.

Het bericht wordt voor kennisgeving
aangenomen.

De voorzitter: Het is niet anders dan
dat ik nu de volgende zinnen zal
uitspreken.

De ingekomen stukken staan op
een lijst die op de tafel van de
griffier ter inzage ligt. Op die lijst heb
ik voorstellen gedaan over de wijze
van behandeling. Als aan het einde
van de vergadering daartegen geen
bezwaren zijn ingekomen, neem ik
aan dat de Kamer zich met de
voorstellen heeft verenigd.

Aan de orde is het mondelinge
vragenuur, overeenkomstig artikel
136 van het Reglement van orde.

Vragen van het lid Hamer aan de
staatssecretaris van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid over de stijging
van de prijzen in de crèches.

©

Mevrouw Hamer (PvdA): Voorzitter.
Het is een beetje verdrietig om over
het onderwerp kinderopvang te
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moeten spreken na de mededeling
die u net deed. U zult begrijpen dat
al ons medeleven naar onze collega
en zijn partner uitgaat. Maar goed, ik
zal het werk weer oppakken, zoals
dat heet.

Gisteren werden de vermoedens
bewaarheid waarover wij al eerder
de volgende schriftelijke vraag
hebben gesteld aan staatssecretaris
Phoa. Kan het kloppen dat de
prijsstijgingen in de kinderopvang de
pan uit rijzen? Het Algemeen
Dagblad opende met een artikel
waaruit blijkt dat de gemiddelde prijs
van de kinderopvang waarschijnlijk
zal stijgen met zo’n 13%, maar dat
dit bij instellingen in de Randstad
kan oplopen tot 40% of 60%.

Nadat dit bericht is verschenen, is
mijn mail niet meer rustig geweest.
Ik kreeg van allerlei ouders de ene
mail na de andere, waarin zij
meldden wat dit betekent. Ik noem
het voorbeeld van een gezin met drie
kinderen die voor twee dagen
buitenschoolse opvang nodig
hebben. Zij zien de kosten van de
opvang verdubbelen van € 166 naar
€ 260 in de maand. Dat is nogal wat
en het wordt nog meer, als je
meerdere dagdelen nodig hebt.

De PvdA-fractie maakt zich grote
zorgen over deze stijgingen, vandaar
dat wij al eerder om uitleg vroegen.
Wij hebben drie redenen gehoord
voor deze stijgingen. De loonstijging
zou een reden zijn, maar ik heb
uitgerekend dat deze maximaal 4%
kan zijn. Een andere reden kunnen
overige stijgingen zijn, zoals de
bezettingsgraad in de kinderopvang,
maar deze is de afgelopen jaren niet
veranderd. Hij was en is nog steeds
80%. Een derde reden kunnen de
veiligheidsvoorschriften zijn. Ik heb
nagezocht wat hierin is veranderd,
maar ik kan niets vinden wat tot deze
kosten leidt. Het vierde argument is
dat er een nieuwe wet komt. Dat is
op zichzelf waar, maar wij weten
allemaal dat deze wet nog niet
verder is dan de schriftelijke
vragenronde. Kortom, ik zou niet
weten wat deze exorbitante stijging
veroorzaakt en ik stel de staatssecre-
taris hierover de volgende vragen.
Was hij op de hoogte dat deze
stijging eraan kwam en wat heeft hij
gedaan om deze te voorkomen?

Wil de staatssecretaris onderzoek
doen naar de reden van deze
prijsstijging en naar de reden
waarom er in de afgelopen jaren
steeds sprake van een dergelijke
prijsstijging is ten opzichte van

andere sectoren? Ik suggereer hem
om de Rekenkamer er eens naar te
laten kijken.

Wil de staatssecretaris op korte
termijn in overleg treden met de
werkgevers om te kijken wat zij
eraan kunnen doen?

Wat kan de staatssecretaris er zelf
aan doen? Kan hij er bijvoorbeeld via
een aanpassing van de ouder-
bijdragetabel nog oplossingen voor
vinden?
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Staatssecretaris Phoa: Voorzitter. Ik
dank mevrouw Hamer hartelijk voor
haar vragen. Wij hebben ook in het
Algemeen Dagblad over die forse
prijsstijging gelezen. Wij waren er
niet van op de hoogte dat die
stijging zo aanzienlijk was en hebben
die niet kunnen voorkomen. Uit het
jaarlijkse onderzoek dat wij uitvoe-
ren, blijkt dat er in de afgelopen
jaren sprake is geweest van een
stijging van 8% tot 9%. Dat vinden
wij vervelend, maar nog veel
vervelender vinden wij het als er
melding wordt gemaakt van
stijgingen met 30% tot 46%. Dit
betekent namelijk dat moeders
wellicht helemaal niet meer kunnen
werken en dat hun salaris- en
pensioensopbouw daarmee
onderbroken wordt. Wij vinden het
echter vooral vervelend, omdat
opvang van en zorg voor kinderen
ongelooflijk belangrijk is.

Zoals ik net al zei, doet Deloitte en
Touche jaarlijks onderzoek. De
Rekenkamer houdt zich bezig met de
rijksuitgaven. De overheid heeft de
afgelopen jaren meer dan 500 mln
euro geı̈nvesteerd in de uitbreiding
en de functionering van de kinderop-
vang. Volgend jaar is dat weer het
geval. Verder zijn wij bezig met het
centraal formuleren van kwaliteits-
eisen. Dat is uiterst belangrijk. Wij
voeren daarover overleg met de
werkgevers, de werknemers- en
ouderorganisaties om tot een zo
goed mogelijk stelsel te komen.

Het stelsel van aanbodfinanciering
wordt omgezet in vraagfinanciering.
Dat wil zeggen, financiering door de
ouders. De gedachte is dat met de
uitbreiding van het aantal kind-
plaatsen dat in de afgelopen acht
jaar verdubbeld is, in een wat meer
verzadigde markt concurrentie
plaatsvindt; dat de verhouding
tussen prijs en prestatie beter zal
zijn; dat er meer concurrentie zal zijn
en dat er meer rekening wordt

gehouden met de wensen van de
ouders.

Net als mevrouw Hamer maak ook
ik mij ongerust over de prijsstijgin-
gen. Als er sprake is van een stijging
van 30% tot 45% lijkt het mij zaak dat
de ouders navraag doen hoe dat
mogelijk is. Het gebeurt allemaal in
de gemeenten. Wij zullen met de
sector zelf de prijsstijgingen onder
de loep nemen. Het zou kunnen dat
er gemeenten zijn die voorheen heel
veel stil gesubsidieerd hebben door
relatief lage prijzen voor de
huisvesting te berekenen. Die lage
kosten voor huisvesting zou met de
Wet basisvoorziening kinderopvang
in het vooruitzicht moeten stijgen om
straks marktconform te kunnen
werken.

De prijscomponenten loonontwik-
keling, huisvesting, uitvoerings- en
organisatiekosten en de reservering
en de winst worden onderzocht. Dat
gebeurt in een lopend onderzoek. In
januari komen weer cijfers beschik-
baar. Bureau Kintent geeft aan dat
het in het algemeen om een stijging
van 8% à 9% zal gaan. Verder
moeten de excessen, die overigens
eerder uitzondering dan regel zullen
zijn, onder de loep worden genomen.

Mevrouw Hamer (PvdA): Het
verheugt mij dat de staatssecretaris
het probleem erkent. Dat is in
tegenstelling tot hetgeen gisteren via
de voorlichter van het ministerie in
de krant te lezen viel. In die krant
werd het probleem immers nogal
gebagatelliseerd.

Ik proef echter nog niet de
urgentie bij de staatssecretaris om
iets aan het probleem te doen.
Natuurlijk is er lopend onderzoek.
Naar mijn mening blijkt uit dat
onderzoek dat deze prijsstijgingen,
die wel degelijk op verschillende
plekken plaatsvinden, niet eerder zijn
voorgekomen. Ik stel derhalve prijs
op een effectiever en dieper
onderzoek naar de oorzaken van
deze prijsstijgingen.

De staatssecretaris geeft aan dat
de prijsstijgingen te maken zouden
kunnen hebben met de overgang van
aanbod- naar vraagfinanciering. Hij
weet echter net zo goed als ik dat in
de nieuwe wet is opgenomen dat er
nog een bedrag zal moeten worden
ingevuld waarbij wordt uitgegaan
van de gemiddelde prijs voor
kinderopvang. Ik ben er een beetje
bang voor dat instellingen de prijzen
nu dermate opdrijven dat de
kinderopvang straks ook voor de
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overheid bijna onbetaalbaar wordt.
Ook daaruit komt een urgentie voor
de staatssecretaris naar voren om
beter en sneller onderzoek te doen
en te bezien of de Rekenkamer er op
een of andere manier bij betrokken
kan worden.

De staatssecretaris heeft gezegd
dat hij de sector onder de loep wil
nemen. Ik zou dat eigenlijk willen
versterken. Ik wil graag dat de
staatssecretaris met de werkgevers-
en werknemersorganisaties om de
tafel gaat zitten. Hij moet het niet
laten afhangen van individuele
ouders en instellingen. Zij hebben er
immers weinig over te zeggen. De
staatssecretaris moet met de
werkgevers en werknemers een
oplossing zoeken voor het komend
jaar. Wil hij dat overleg nog deze
week op gang brengen en de Kamer
op de hoogte houden van de
resultaten daarvan?

Staatssecretaris Phoa: De urgentie
wordt onderkend. Dat overleg zal
plaatsvinden. Daarin zullen wij als
richtsnoer de adviestabel hanteren. Ik
heb de Kamer op 12 november een
brief gezonden waarin de adviestabel
wordt toegelicht. Daaruit wordt
duidelijk dat de lagere en modale
inkomens helemaal gespaard worden
en dat de stijging van de ouder-
bijdrage in lijn is met de CBS-
prijsindex voor de algemene
prijsontwikkeling. Die is lager dan de
prijsontwikkeling in de kinderopvang.
Ik heb mijn handtekening gezet
onder het voornemen dat de
ouderbijdrage voor een gezin met
een inkomen van meer dan € 55.000
per jaar wat steviger mag stijgen dan
de stijging van 3,44% die geldt voor
de salarissen daaronder. Het overleg
met de werkgevers en werknemers
zal zeker plaatsvinden teneinde de
excessen zo goed mogelijk de kop in
te drukken.

Mevrouw Tonkens (GroenLinks): Het
verheugt de fractie van GroenLinks
dat de staatssecretaris dat overleg
zal ensceneren. Hij weet waarschijn-
lijk dat bedrijven juist nu gaan
bezuinigen op kinderopvang.
Driekwart van de bedrijven heeft
vorige week kenbaar gemaakt, op
kinderopvang te bezuinigen. Wat is
de mening van de staatssecretaris
daarover? Wat gaat hij daaraan
doen?

Staatssecretaris Phoa: De arbeidsin-
spectie volgt de cao’s. Uit de

rapportages die ik heb ontvangen,
blijkt dat er feitelijk nog geen sprake
van is dat kinderopvang uit de cao’s
wordt geschrapt.

Mevrouw Tonkens (GroenLinks): Dat
zei ik ook niet. Het ging mij erom dat
bedrijven hogere voorwaarden gaan
stellen. Kinderopvang kan wel in de
cao blijven staan, maar bedrijven
stellen bijvoorbeeld hogere
voorwaarden aan het aantal
dienstjaren en kunnen ook de prijzen
veranderen. Daar gaat het om.

Staatssecretaris Phoa: In het gesprek
met de werkgevers en de werkne-
mers zullen wij hieraan aandacht
besteden. Ik complimenteer de
werkgevers ermee dat er in de
periode van 1998 tot en met 2001
een stijging is opgetreden van de
inbreng van de werkgevers van 148
mln naar 242 mln. De werkgevers
nemen hun verantwoordelijkheid. Mij
is ook bekend dat meer dan 50% van
de kinderopvangplaatsen ingekocht
wordt via bedrijfsregelingen. Wij
zullen nauwgezet navragen hoe het
zit. De participatie van vrouwen in
het arbeidsproces is natuurlijk uiterst
belangrijk.

Mevrouw Tonkens (GroenLinks):
Wat vindt de staatssecretaris van het
voorstel van de ouderenvereniging
om een maximum te stellen aan de
prijsstijging, zoals nu is gebeurd bij
huurwoningen? Er kan dan niet
plotseling een stijging van 46%
optreden.

Staatssecretaris Phoa: Wij nemen in
de adviestabellen de nodige
zorgvuldigheid in acht. De overheid
kan echter geen prijsafspraken
maken. Wij moeten dan de minister
van Economische Zaken en de
kartelpolitie aanspreken.

Mevrouw Ferrier (CDA): Ik vraag de
staatssecretaris dieper in te gaan op
de eventuele link die hij ziet tussen
de prijsverhogingen en de aanko-
mende wet op de basisvoorziening
kinderopvang, waarin gesproken
wordt van een maximumbedrag per
kinderplaats. Ik wil graag de visie
van de staatssecretaris horen op het
eventueel vooruitlopen op invoering
van een wet die de Kamer nog niet
eens heeft besproken. Wat denkt de
staatssecretaris op dat punt te
kunnen doen?

Staatssecretaris Phoa: Ik merk in de

gesprekken met het veld dat
instellingen die afkomstig zijn uit het
welzijnswezen enerzijds en de
commerciële kinderopvang ander-
zijds twee culturen vertegenwoordi-
gen. Die moeten naar elkaar groeien.
Een bedrijfsmatige aanpak, waarin
men goed investeert en prijs en
product goed in de markt zet, is een
proces dat tot een betere prijs-
prestatie zal leiden in de overtuiging
van het kabinet.

Mevrouw Ferrier (CDA): In hoeverre
ziet de staatssecretaris een link
tussen de prijsstijgingen en de
invoering van de wet op de
basisvoorziening kinderopvang? Ziet
de staatssecretaris een link?

Staatssecretaris Phoa: Ja. In
gesprekken met het veld is mij
gebleken dat in veel gemeenten de
huisvesting van de kinderopvang
onder zeer gunstige condities
beschikbaar is gesteld. Straks moet
dat veel meer marktconform
gebeuren. Dat kan een stijging
inhouden van de kosten van
huisvesting. De uitkomst van het
onderzoek in januari zal dit vermoe-
den moeten bevestigen. Er wordt
daarin geanalyseerd op de hoogte
van de prijs en de prijscomponenten.

Mevrouw Van Geen (D66): Denkt de
staatssecretaris dat de prijsontwikke-
ling een symptoom is van de
overgang van aanbodgestuurde
situatie naar vraaggestuurde situatie
en dus in feite een markt-
ontwikkeling? Als dat zo is, ligt het
dan niet voor de hand dat naarmate
de prijzen stijgen het aanbod groter
wordt en de concurrentie heviger,
zodat de prijzen op den duur moeten
dalen? Kan het ook niet betekenen
dat andere vormen van kinderop-
vang aantrekkelijker worden? Hoe
denkt de staatssecretaris daarop te
reageren? Voor D66 staat voorop dat
kinderopvang een basisvoorziening
is en moet zijn. Als door de
overgang naar een marktmecha-
nisme de prijzen tijdelijk onoverko-
melijk blijken te zijn, moet dat
overbrugd worden.

Staatssecretaris Phoa: Wij hebben te
maken met een overgangsjaar.
Vervolgens zal een nieuwe, stabiele
groei plaatsvinden. In de afgelopen
vijftien jaar is er sprake geweest van
een stabiele groei in de capaciteit. Er
is een ’’boom’’ geweest in de
capaciteit. De prijsontwikkeling is
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gestaag gebleven. Ik denk dat er
meer concurrentie zal komen als de
markt verzadigder raakt. Dan zullen
de prijzen ook dalen. Je ziet immers
overal dat je een kritischere
consument krijgt als er competitie is
en dat leidt tot prijsconcurrentie.

Mevrouw Van Geen (D66): Voorlopig
zijn wij nog lang niet zo ver, want er
is nog steeds een groot tekort aan
kinderopvangplaatsen. Het zal een
tijdje duren voordat deze markt werkt
en de prijzen dalen. Bent u bereid
om die tijd te overbruggen, zodat
mensen niet in de problemen
komen?

Staatssecretaris Phoa: Voor minima,
bijvoorbeeld alleenstaande moeders,
bestaat er al een regeling van het
ministerie van Sociale Zaken voor
kinderopvang. Daar kunnen subsidies
voor aangevraagd worden. Van deze
mogelijkheid wordt veel gebruik
gemaakt. In het jaar 2001 ging het
om bijna 3000 kindplaatsen voor
minima die deze ondersteuning
nodig hebben.

De voorzitter: Als laatste in deze
ronde is het woord aan de heer De
Grave.

De heer De Grave (VVD): Het is
goed dat de staatssecretaris duidelijk
maakt dat het onderwerp de regering
aan het hart gaat. Het is een
bijzonder belangrijk onderwerp, een
van de kernpunten van het rege-
ringsbeleid. Toch hoor ik hem nog te
vaak zeggen: ik denk, ik verwacht, ik
ga ervan uit. Ik neem het de
staatssecretaris niet kwalijk. Hij weet
op dit moment niet meer, maar wij
moeten het wel precies weten. Wij
moeten weten wat de oorzaken zijn,
in welke mate het zich voordoet en
van welke kant het komt. Pas dan
kunnen wij maatregelen nemen en
het beleid aanpassen. Ik vraag de
staatssecretaris heel concreet of hij
de Kamer kan toezeggen dat er
uiterlijk 15 januari een nadere
analyse komt, op basis van nader
onderzoek, waarin de bovenvermelde
vragen worden beantwoord. Dan kan
de Kamer aan de hand van concrete
feiten en een concrete analyse nader
in overleg treden met de regering
om te zien wat ons te doen staat.
Deze ontwikkeling baart de VVD-
fractie buitengemeen veel zorgen.

Staatssecretaris Phoa: Ik meldde net
al dat het onderzoek loopt. Daar

komt nu een aantal items bij. Ik weet
van mijn ambtenaren dat dit wordt
verwacht in januari. Of dat 15 januari
is, is de vraag. Als het 1 februari
mag zijn, dan weet ik dat ik de
ambtenaren en de externe onderzoe-
kers niet in de problemen breng met
deze toezegging.

De heer De Grave (VVD): Je kunt
geen ijzer met handen breken. Het
gaat mij vooral om de kwaliteit.
Alleen is wat mij betreft 1 februari
dan ook de uiterste datum. Dan moet
de informatie er liggen, zodat wij
kunnen beoordelen wat er aan de
hand is en hoe wij daar beleidsmatig
mee kunnen omgaan.

Vragen van het lid Halsema aan de
minister voor Vreemdelingenzaken
en Integratie over noodopvang van
uitgeprocedeerde asielzoekers
naar aanleiding van het pleidooi
van de fractievoorzitter van het
CDA op de EO-radio.
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Mevrouw Halsema (GroenLinks):
Voorzitter. Vanochtend stond er een
bericht in Trouw. De heer Van de
Weert bezit enkele caravans en
huisvest daarin asielzoekers die zijn
afgewezen in de 48-uursprocedure.
Het gaat om asielzoekers die legaal
in Nederland verblijven in afwachting
van beroep. Door de eerste afwijzing
krijgen zij echter geen opvang meer
en worden op straat gezet. Het water
staat de heer Van de Weert aan de
lippen. Door gebrek aan ruimte kan
hij alleen nog maar vrouwen en
kinderen opvangen. Mannen worden
op straat gezet. Hij is de enige niet.
Gemeenten, kerken en maatschappe-
lijke organisaties klagen steen en
been. Er worden meer mensen op
straat gezet dan zij kunnen opvan-
gen.

Het is een oud debat in de Kamer.
De fractie van GroenLinks heeft
inmiddels ontelbare keren opvang
bepleit en even zo vaak nul op het
rekest gekregen. Maar wat wil nu het
geval: gisteren kondigde de
CDA-fractievoorzitter Maxime
Verhagen aan – ik hoop dat hij
inmiddels in de zaal is – dat legaal in
Nederland verblijvende asielzoekers
weer opvang moet worden geboden.
Verder bepleit hij opvang voor
uitgeprocedeerde asielzoekers die
niet terug kunnen keren en bij wie
sprake is van een schrijnende

situatie. Deze mededeling verraste
mij. Ik zal niet flauw zijn over al die
keren in de afgelopen jaren dat de
CDA-fractie niet thuis gaf. Beter één
keer raak geschoten dan tien keer
mis. Deze mededeling maakt mij erg
blij. Het betekent namelijk – de
minister kan natuurlijk ook tellen –
dat er inmiddels een kamer-
meerderheid is ontstaan voor het
opnieuw bieden van opvang aan
legaal in Nederland verblijvende
asielzoekers. Ik wil hem hierover drie
vragen stellen, uitgaande van die
kamermeerderheid. Is de minister
bereid om op korte termijn opvang-
plaatsen te creëren voor deze
asielzoekers? Kan hij ervoor zorgen
dat deze opvang gereed is voor 15
december 2002, dat wil zeggen
voordat het Kerstreces begint en
voordat mensen weer op straat
staan, als het kouder wordt? Als de
minister dat niet mocht willen en
tegen de wens van de meerderheid
van de Kamer ingaat, kan hij dat dan
hier toelichten?
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Minister Nawijn: Voorzitter. Ook ik
heb kennisgenomen van de
uitlatingen van de fractievoorzitter
van het CDA, maar ik moet eerlijk
zeggen dat mij niet precies duidelijk
is waar hij op doelt. Ik mag aan een
kamerlid geen vraag stellen, maar
misschien kan ik via u de heer
Verhagen vragen om zijn standpunt
nog eens duidelijk aan te geven.

De voorzitter: Ik denk dat u met
’’via u’’ de voorzitter bedoelt, maar
de voorzitter mag ook geen
inhoudelijke vragen stellen aan
kamerleden, dus ik denk dat wij zo
weer bij mevrouw Halsema
terechtkomen.

Mevrouw Halsema (GroenLinks): Als
de heer Verhagen zijn standpunt wil
toelichten, moet hem daartoe de
gelegenheid worden geboden, maar
ik vond dat er geen woord Spaans
bij was: sobere opvang voor mensen
die zijn afgewezen in de
48-uursprocedure en die in afwach-
ting van beroep op straat komen te
staan. Het gaat om grote groepen
mensen die legaal verblijven. Zij
moeten kunnen worden opgevangen.
Zo is het toch, mijnheer Verhagen?

De heer Verhagen (CDA): Ik ben blij
dat mij de vraag wordt gesteld, want
ondanks dat er volgens mevrouw
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